
واکسن از این هفته  
رئیسجمهوردرنشستستادملیمقابلهباکروناوعدهداد حجت الاسلام والمســلمین »حســن روحانی« در 

نشســت ســتاد ملی مقابله با کرونا، ضمن اشاره به 
نزدیک شدن به مرز یک سالگی کرونا در ایران گفت: 
روزهای پایانی بهمن پارسال روزهایی بود که متوجه 
ورود این ویروس وارد کشــور شــده ایم. به گزارش 
ایرنا شاید یک هفته قبل تر این ویروس داخل کشور 
بوده اما روزی که ما متوجه شدیم و آزمایش مثبت 
اعلام شده اســت به آخر ماه بهمن مربوط می شود. 
رئیس جمهوری با بیان اینکه این پاندمی شــرایط 
ویژه ای در سراســر دنیا به وجود آورده است، اولین 
مسئله را پیشــگیری توصیف کرد و گفت: همه ما 
می دانیم این ویروس مردم را مبتلا می کند و بهترین 
راه برای ابتلا نشدن به یک ویروس، پیشگیری است. 
وی فاصله گذاری اجتماعی، کاهش ترددها، کاهش 
تجمعات و رعایت منظم پروتکل های بهداشــتی را 
موارد پیشگیری برشمرد و ادامه داد: همه دنیا تقریباً 
روی این موضوع اتفاق نظر دارند و باید تلاش کنیم 
حرکت ما در این زمینه رو به جلو باشد. رئیس دولت 
تدبیر و امیــد اضافه کرد: آماری که هفته گذشــته 
مطرح شد، نشان داد که رعایت پروتکل ها کمتر شده 
و ۸۱درصد بوده و گزارش این هفته نشان داد رعایت 
پروتکل ها ۷۵درصد بوده و مرتب به ســمت کاهش 
رعایت پروتکل ها می رویم. با کاهش رعایت پروتکل ها 
به سمت افزایش ابتلا به بیماری خواهیم رفت و این 
برای ما دردناک خواهد بــود. رئیس دولت دوازدهم 
در ادامه از شهروندان خواست در هفته های پیش رو 
مراعات کنند تا ایام عید خوبی پیش رو داشته باشیم 
و افزود: اگر همه مراعات ها را مدنظر قرار دهیم هم 
کسب و کار رونق پیدا می کند و هم سفرهای مردم 
برقرار خواهد شد اما اگر مراعات نکنیم ممکن است 

شرایط خوبی پیش رو نداشته باشیم.

در ایران دنبال ساخت همه داروهای 
معروف رفتیم

وی افزود: ما در ایران دنبال ســاخت همه داروهای 
معروف رفتیم که این داروها ساخته شده و در اختیار 
بیمارســتان های ماســت. اگر همه همکاری کنیم 
می توانیم جلوی کرونا را بگیریــم؛ اگر مردم همه با 
هم همکاری کنند می شود کاری کرد چون دیدیم 
دو تن از ورزشــکاران معروف ما آقایــان میناوند و 
انصاریان در اثر این پاندمی به رحمت خدا پیوستند 
و این هشــداری برای همه مردم ماست که مراقبت 
دقیق تر و بیشتری در این زمینه انجام دهیم. روحانی 

اظهار داشت: موضوع دوم، درمان بیماری است که 
تاکنون درمان قطعی و مؤثری برای این بیماری به 
دست نیامده است و مســئله سوم، واکسیناسیون و 
ایجاد ایمنی جمعی از طریق آن اســت که سازمان 
جهانی بهداشت به خاطر شرایط خاص پاندمی کرونا 
مجوزی اضطراری برای استفاده از تعدادی واکسن 
را صادر کرده اســت، اما با این حال تا رســیدن به 
سطح قابل قبولی از واکسیناسیون مسیری طولانی 
باقی مانده است. وی با اشاره به ساخت واکسن های 
مختلف در جهان افزود: واکســن های مختلفی در 
جهان ساخته شده است. شــاید۱۳۰ ۱۴۰ واکسن 

باشد که پنج، شش واکســن معروف شدند. از سوی 
دیگر جمعیت بشر ۷.۸ میلیارد است و اگر بخواهیم 
هشت میلیارد نفر را واکسن بزنیم، باید هشت میلیارد 
واکسن بســازیم که به زودی انجام نمی شود. حتی 
اگر هر کشــوری ۶۰، ۷۰درصد جمعیــت خود را 
واکســن بزند که ایمنی را ایجاد کند، کار ســختی 
است. روحانی اضافه کرد: همه دســتگاه ها خود را 
آماده  کرده اند واکسیناســیون در ایران انجام شود و 
 خوشبختانه اولین محموله واکسن وارد کشور شده 

است.
 همه دســت به دســت هم دادنــد و امــروز ما به 
واکسیناسیون رسیدیم. بنابراین این هفته یعنی هفته 
دهه مبارکه فجر و هفته جشن ملی کشور، قبل از ۲۲ 
بهمن براســاس اولویت هایی که وزارت بهداشت و 
درمان مشخص می کند، واکسیناسیون آغاز می شود. 
وی ادامه داد: این برای ما بســیار خوشحال کننده 
اســت که در ابتدا کادر درمان بتوانند این واکسن را 
در دو مرحله بگیرند و یک اطمینانی بالایی حاصل 
می شود چرا که آن ها بیشتر در معرض خطر هستند. 
رئیس جمهوری همچنین گفت: امیدواریم سال آینده 
هم شرایطی فراهم شود که بعد از فصل بهار و وقتی 
به فصل تابستان می رسیم واکسن های داخلی ما که 
احتمال دارد واکسن پاستور حتی در بهار به دست 
ما برسد و واکســنی که به صورت مشترک درست 
می شود واکسن رازی، واکســن برکت و همه این ها 
سال آینده شــرایط بهتری برای مردم فراهم شود. 
روحانی، در پایان از رسانه ها خواست همچنان این 
هشــدار به مردم بدهند که با شروع واکسیناسیون 
در جامعه عادی سازی نشود و تاکید کرد: همچنان 
باید پروتکل ها برای مدت طولانی مراعات شود تا از 

مشکلات عبور کنیم.
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 مهدویت و انتظار 
در اندیشه استاد مطهری
حسین سوزنچی / گروه اندیشه
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مسئله قیام حضرت مهدی و انتظار موعود جهانی 
با چالش های متعددی روبه روســت؛ نظیر اینکه 
اگر قرار است عدالت کامل در آخرت تحقق یابد 
چه ضرورتی دارد حکومــت عدل جهانی در دنیا 
تشکیل شود؟ چرا انتظار فرج، افضل اعمال خوانده 
شده با اینکه سنخ »انتظار« از سنخ »عمل کردن« 
نیست، چه رســد به افضل اعمال بودن؟ با توجه 
به دیدگاه ما درخصــوص حکومت جهانی واحد 
حضرت مهدی آیا می توان به دیدگاهی درخصوص 
مسئلة امروزی جهانی شدن دست یافت؟ اگر شرط 
ظهور پرشدن جهان از ظلم است، آیا تلاش های 
اصلاحی ما ظهور را به تعویق نمی اندازد و اگر این 
تلاش های اصلاحی ما سیر تکاملی انسان را شکل 
می دهد دیگر چه نیازی به مهدی موعود است؟ 
و... . درواقع از ما خواسته اند »منتظر قیام موعود 
جهانی باشیم!« و همه سؤالات ما برمی گردد که 
اولاً چرا؟ و ثانیاً چگونه؟ در این مقاله کوشیده ایم 
این گونه ســؤالات را با نگاهی به اندیشــه استاد 
مرتضی مطهری پاسخ دهیم. بحث انتظار و ظهور 
مهدی موعود)عج( از ابعاد گوناگونی مورد چالش 

قرار گرفته  است ازجمله:
1. مهم ترین فلسفه ای که برای تحقق قیام مهدی 
برشمرده اند، تحقق عدالت گسترده است. با توجه 
به اینکه یکــی از علل ضرورت معــاد نیز همین 
ضرورت تحقق کامل است و با توجه به اینکه دنیا 
فقط دارگذر و اصل و مقصد نهایی آخرت اســت 
دیگر تحقق عدالت فراگیر در دنیا چه ضرورتی دارد 
و چرا باید در این دنیا انتظارِ عدالت داشته باشیم؟

2.در آیات و احادیث بــرای برخی اعمال جایگاه 
خاصی قائل شده اند: نماز ستون دین دانسته شده 
و امربه معروف و نهی ازمنکر، مایه قوامِ بقیه احکام 
و... . در این میان انتظار فرج، افضل اعمال شمرده 
شده اســت. چرا انتظار چنین جایگاهی دارد؟ به 
ویژه اگر توجه کنیم که در بقیه موارد، فعل ایجابی 
و اقدام صــورت می گیرد؛ اما ظاهــراً انتظار فعل 
سلبی و اقدام نکردن و منتظر ماندن است. چگونه 
»کاری نکردن« »مهم ترین و برترین کار« دانسته 

شده است؟
3.یکی از مباحثی که امروزه جدی مطرح می شود 
بحث جهانی شــدن اســت و می دانیم حکومت 
مهدی نیز حکومت جهانی است. قیام او فلسفه ای 
جهانی دارد و الگوی اســلامیِ جهانی شــدن را 
می توان همان حکومت مهدی دانست. اگر از این 
زاویه نگریسته شود، آیا جهانی شدن رنگ و بوی 
دیگری نخواهد گرفت و در آن صورت، وظیفه ما 
درقبال آنچه امروزه به صورت جهانی شدن مطرح 
شده، چیست؟ گذشته از این گونه پرسش ها که 
درخصوص اصل مهدویت و انتظار مطرح اســت 
خود مفهوم انتظار در درون خود نیز با چالش های 
جدی مواجه است که شــاید مهم ترین آن ها این 
باشد که با توجه به اینکه در احادیث آمده ظهور 
زمانی رخ می دهد که جهان پر از ظلم شده باشد 
آیا هرگونه تلاش اصلاحی عملًا ظهور را به تأخیر 
نمی اندازد؟ اگر باید منتظر ظهور بود، پس باید از 
اقدامات اصلاحی دست برداشت و این به معنای 
نفی وظایف اجتماعی اســت که در دین بر دوش 
انسان گذاشته شده اســت )نظیر امربه معروف و 
نهی ازمنکر(، و اگر قرار اســت به آن وظایف عمل 
کنیم، دیگر چگونه می توان منتظر بود؟ به بیان 
دیگر اگر قرار است سیر بشر با این اصلاحات ما، 
سیر تکاملی باشد، این سیر به همین ترتیب به آخر 
می رسد و دیگر چه نیازی به ظهور مهدی)عج(؟ 
این ها و سؤالاتی از این دســت، نگاهی دوباره و 
عمیق به موضوع مهدویت در اسلام را می طلبد که 
می توان کل مسئله را در این جمله خلاصه کرد: 
از ما خواسته شــده: »انتظار ظهور و قیام مهدی 
را داشته باشیم«  و مســئله ما این است که چرا و 
چگونه؟ پرسش از چرایی دوگونه پاسخ می تواند 
داشته باشــد: یک بار ســؤال چرایی، پرسش از 
علل شــیء اســت و این جا باید به تبیین فلسفه 
مهدویت پرداخت؛ یعنی سؤال از اینکه چرا باید 
منتظر بود، به این برمی گردد که چرا قیام مهدی 
ضرورت دارد که انتظار آن ضرورت داشته باشد؟ 
پاسخ دیگر، پاسخ از طریق نتایج )معلولات شیء( 
است؛ یعنی باید منتظر بود زیرا منتظربودن، این 
آثار را برای ما به همراه دارد اما بحث از چگونگی 
بین این دو نحوه چرایی قرارمی گیرد. این بحث از 
طرفی متفرع بر فلسفة مهدویت است؛ زیرا برای 
معلوم شدن چگونگیِ انتظار ابتدا باید متعلقَ آن 
معلوم شود. روشن است که انتظار حمله دشمن 
را داشتن، چگونگی ای غیر از انتظار ورود میهمان 
داشــتن را اقتضا می کند. این جا پس از شناخت 
ضرورت و فلســفه قیام موعود جهانی اســت که 
می توان به این پرداخت که این قیام چگونه تحولی 
در تاریخ و جامعه بشری است و چگونه انتظاری 
را از ما می طلبد. از طرف دیگــر، زمانی می توان 
ســخن از آثار و نتایج این انتظار به میان آورد که 
چگونگی این انتظار معلوم شــده باشد تا بگوییم 
چنین انتظاری چنان ثمره ای خواهد داشت. بدین 
ترتیب بحث را در ســه بخش ادامه می دهیم: در 
بخش نخست )فلسفه مهدویت و ضرورت انتظار( 
و سوم )ثمرات انتظار(، درباره چراییِ انتظار سخن 
خواهیم گفــت و در بخش دوم )نحــوه انتظار و 

وظیفه ما( درخصوص چگونگی آن...      
    ادامه دارد

در انتظارمنجی
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چه کســی دندان های خیره کننده و ســفید 
را دوســت ندارد؟ ســفیدکردن دندان یکی از 
پرطرفدارترین روش های دندان پزشــکی است 
که انجام می شود. با گذشت زمان نوشیدن قهوه، 
سیگارکشیدن و افزایش سن و پیری می تواند 
باعث لکه شدن دندان ها شــود؛ همان طورکه 
داروهای خاصی نظیر »تتراسایکلین« می توانند 
این کار را انجام دهند. در صورتی که می خواهید 
دندان هایتان را درخشان کنید گزینه های زیادی 

در دسترس هستند.
راه های مختلف سفیدکردن دندان

ســفید کردن دنــدان به عنــوان یک 
فرآیندی تعریف شده اســت که ظاهر دندان ها 
را سفیدتر می کند. دو راه وجود دارد که معمولاً 
انجام می شود؛ محصولات سفیدکننده بلیچینگ 
و غیربلیچینگ. اغلب اصطلاح »بلیچینگ« و 
»سفیدکردن« به جای یکدیگر استفاده می شوند 
اما اصطلاح بلیچینگ، زمانــی می تواند مورد 
اســتفاده قرار گیرد که محصول حاوی بلیچ یا 
سفیدکننده باشد. یک محصول زمانی که غذاها و 
ذرات را بدون بلیچ کردن از دندان حذف می کند، 
سفیدکننده در نظر گرفته می شود. محصولات 
سفیدکننده حاوی پراکسید )هیدروژن پراکسید 
یا کاربامید پروکساید( هستند و این محصولات 
هر دو لکه های ســطحی و عمیق روی دندان ها 
را حذف می کنند و می توانند موجب شوند که 
دندان ها حتی روشن تر از سایه طبیعی خود به 
نظر برسند. راه های مختلف سفیدکردن دندان ها 

به شرح زیر است:
بلیچینگ

ماده فعال در سفیدکننده های دندان در 
دسترس از طریق دندان پزشکان و داروخانه ها 
پراکسید )هیدروژن یا کاربامید( است. هیدروژن 
پراکســید عامل حقیقــی بلیچینگ اســت 
درحالی که کاربامیدپروکســاید در هیدروژن 
پراکسید تجزیه می شود. محصولات بلیچینگ 
که می توانید از دندان پزشــک بگیرید قوی تر 
 )OTC( از آن هایی اســت کــه بدون نســخه
خریداری می شوند. سفیدکننده های استفاده 
شده توسط دندان پزشــک ممکن است تا ۳۵تا 
۴۵درصد پراکسید داشــته باشند درحالی که 
کیت ســفیدکننده خریداری شده از فروشگاه 
مانند نوارهای ســفیدکننده یا تری ها معمولاً 
۷درصد پراکسید دارند. سایر مواد چه آن هایی که 
توسط دندان پزشک مصرف می شود و چه بدون 
نسخه ها OTC عبارتند از گلیسیرین، کربوپول، 

سدیم هیدروکسید و طعم دهنده ها.
 درمورد بلیچینگ بیشتر بدانید

اگر تصمیم به سفید کردن دندان هایتان 
دارید، ابتدا با دندان پزشــک مشــورت کنید. 
دندان پزشــک می تواند بهتریــن گزینه های 
سفیدکننده دندان را به شما ارائه دهد و برنامه ی 
درمان را به منظور اجتنــاب از عوارض نظارت 
کند. ســفیدکردن حرفه ای می تواند در حدود 
یک ســاعت در مطب دندان پزشک انجام شود. 
این روش شامل استفاده از یک ژل سفیدکننده 
دندان حاوی بین ۲۵ تــا ۴۰درصد هیدروژن 
پراکسید است و سپس با استفاده از یک لامپ 
حرارت مخصوص در دندان هایتان به مدت سه 
فاصله ی ۲۰دقیقه ای با اســتفاده مجدد از ژل 
بین فواصل انجام می شود. برخی دندان پزشکان 
ممکن است از یک لیزر استفاده کنند که گزارش 
شده است پروسه سفیدکردن را تسریع کرده یا 

فعال می کند. 
در طــول فرآینــد ســفیدکننده یــک مانع 
حفاظتی بــرای حفظ لب ها، لثه هــا و زبان در 
برابر ژل سفیدکننده استفاده می شود که روی 
دندان های شــما جای می گیرد. بــرای نتایج 
مطلوب، دندان پزشک تری های سفیدکننده ای 
قالب گیری شده را برای دندان هایتان می دهد 
تا بتوانیــد از محلول هــای بلیچینگ در منزل 

همچنان استفاده کنید.
 خمیردندان سفیدکننده

خمیردندان حاوی ساینده های خفیف 
مانند ســیلیس، آلومینیوم اکســید، کلسیم 
کربنات و جوش شــیرین اســت که به حذف 
لکه های سطحی کمک می کند. خمیردندان های 
ســفیدکننده مانند محصولات ســفیدکننده 
حرفه ای حاوی بلیچ نیستند؛ اما معمولاً حاوی 
عامل صیقل اضافی یا عوامل شیمیایی هستند 
که می توانند به حذف لکه های سطحی اضافی 

کمک کنند. 
www.onhealth.com/content :منبع              

یافته ها

۱۰۰ پرستار بر اثر کرونا جان باختندرونمایی از ۱۰هزار تاکسی فرسوده نوسازی شده
ایرنا: معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور گفت: رونمایی از طرح نوسازی ۱۰ هزار تاکسی فرسوده در سال ۱۳۹۹ به 
مناسبت ایام مبارک دهه فجر در محل بوستان گفت وگو تهران برگزار شد. مهدی جمالی نژاد افزود: در این مراسم که با حضور  وزیر کشور 

و جمعی از مدیران شهری برگزار شد از نوسازی ۱۰ هزار تاکسی فرسوده در سال ۱۳۹۹ رونمایی به عمل آمد.
معاون عمران و توسعه امور شهری وروستایی وزیر کشور در این خصوص گفت: نوسازی تاکسی های فرسوده به عنوان اولویتی مهم در 
این دولت مطرح بوده، به صورتی که از ابتدای سال ۱۳۹۵ با همکاری دستگاه های مختلف توسط اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور 
اجرایی و تا کنون بالغ بر ۷۵ هزار تاکسی فرسوده در این طرح نوسازی شده است، از این عدد می توان به عنوان رکوردی در تاریخ نوسازی 

تاکسی های فرسوده در دولت های مختلف نام برد.

شهرخبر: معاون پرستاری وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: از ابتدای شیوع کرونا در کشــور )اسفند ۹۸( تاکنون 
۱۰۰پرستار جان خود را بر اثر این بیماری از دست دادند، ۵۵ پرونده از این تعداد در حال بررسی است و ۳۲ نفر آن ها به عنوان شهید 
خدمت تأیید شدند. مریم حضرتی افزود: سال ۹۹ سال بسیار سختی را پشت سر گذاشتیم اما دستاوردهای خوبی داشتیم و توانستیم 
به نتایج بزرگی برسیم. یکی از آن ها قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری بود که سال ۸۶ تصویب شده بود و با پیام رهبر معظم انقلاب 
در روز پرســتار جان تازه گرفت و برای اجرای آن تلاش می کنیم. وی ادامه داد: برای اجرای این قانون سه کار لازم است؛ یکی تعیین 
 منابع مالی، دوم نحوه تعرفه گذاری و خرید خدمت و باز توزیع آن با دستور وزیر بهداشت ابلاغ شد و معاونت پرستاری به جد پیگیری 

می شود.

مریم محسنی / گروه ایران
   M.Mohseni@gmail.com

مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان اصفهان در مراسم 
گرامیداشــت روز زن عنوان کرد: از بانوان فرهیخته 
شــرکت انتظار می رود با ارائه ایده هــای جدید در 
راستای وظایف ذاتی شرکت، زمینه خدمات رسانی 
را گسترش دهند تا هیچ گاه شرکت دچار رخوت و 
یک نواختی نشود. هاشم امینی، به نقش بانوان شاغل 

در صنعــت پرداخت و تصریح کــرد: درحال حاضر 
حدود ۸درصد بانوان شاغل در آبفای استان اصفهان 
دارای پست های میانی و پایه هســتند و ازآنجا که 
بانوان با دقت و حساسیت ویژه ای وظایف محوله را 
دنبال می کنند درصدد هستیم از ظرفیت بانوان در 
پست های میانی و پایه بیش از پیش استفاده شود. 
وی با بیان اینکه بانوان باید با تبعیت از سیره حضرت 
فاطمه زهرا )س( به نقش خود در جامعه بپردازند بیان 
داشت: ضروری است که بانوان با پیروی از حضرت 
فاطمه زهــرا )س( به نقش اجتماعی، ســازمانی و 
خانوادگی بپردازند و با الگو برداری از این بانوی بزرگ 
اسلام به بهترین شــکل وظایف خود را انجام دهند. 
مدیر عامل شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه با 

نگاه نو و با استفاده از دانش نوین باید به راهکارهای 
جدید در زمینه خدمات رسانی پایدار به مردم دست 
یافت، اظهار داشت: آبفا شرکتی خدمات محور است 
که باید تحت هر شرایطی خدمات رسانی بی وقفه به 
مردم انجام گیرد، این در حالی اســت که هم اکنون 
خدمات ۲۳گانه شــرکت از طریق سامانه ۱۵۲۲ به 
صورت غیرحضوری به متقاضیان ارائه می شود. وی 
به یکپارچگی شرکت آبفا شهری و روستایی در استان 
اصفهان پرداخت و عنوان کرد: فرایند یکپارچه سازی 
شرکت های آبفا شهری و روستایی در استان اصفهان 
به بهترین شــکل و بــدون کوچک ترین حاشــیه 
انجام شــد و در حال حاضر با بهره مندی از نیروی 
انسانی متخصص و متعهد خدمات رسانی پایدار به 

روستاییان و مشترکان شهری در دستور کار قرار 
دارد. امینی به استفاده از تکنولوژی در صنعت آبفا 
در استان اصفهان اشاره کرد و اظهار داشت: در چند 
سال اخیر با استفاده از فن آوری های نوین توانستیم 
خدمات آبفا را به صورت عادلانه در سطح استان در 
اختیار متقاضیان قرار دهیم. در پایان این مراســم 
از بانوان تلاشــگر، کارکنان نمونــه، فرهیختگان و 
کارکنانی که دارای فرزند موفق در عرصه های علمی 
و فرهنگی در سطح کشور بودند، تقدیر به عمل آمد و 
همچنین به قید قرعه ۱۴ نفر موفق به سفر به مشهد 
مقدس شــدند و به ۲۰ نفر از بانوان بــه قید قرعه و 
۵ نفر از نیروی های پیمانکار که سرپرست خانواده 
هستند وام قرض الحسنه اعطا شد. لازم به یادآوری 
است که این مراســم به دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشتی، با حضور بســیار محدود کارکنان برگزار 
 شد و بانوان شرکت به صورت مجازی جلسه را دنبال

 کردند.

مدیرعاملشرکتآبفااستاناصفهانپیشنهادداد:

به کارگیری ظرفیت بانوان در پست های میانی و پایه

حادثهآموزششهری
سخنگویستادملیمقابلهباکرونااعلامکرد

 خیز ملایم کرونا 
و هشدار به ۸ استان

رئیسسازماننوسازیمدارس:
 پرونده بخاری های ناایمن مدارس 

تا سال آینده بسته می شود

رئیسمرکزعملیاتپلیسامنیتعمومیتهرانبزرگ:
اعضای باند معروف »سریع و خشن« 

دستگیر شدند
ایسنا: سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن هشدار نسبت به خیز 
ملایم کرونا در برخی استانها، از دو برابر شدن شهرهای نارنجی در کشور 
خبر داد. علیرضا رییسی گفت: خوشبختانه هنوز شهر قرمز نداریم، اما 
شهرهای نارنجی از ۱۸ تا به ۳۶ رسیده و دوبرابر شده که این یک هشدار 
است. شهرهای زرد از ۱۳۰ به ۱۷۸ رسیده است. وی افزود: بنابراین نشان 
می دهد که خیزی از بیماری در برخی استان ها گرچه به صورت ملایم 
شروع شده و چون در ابتدای راه هستیم می توان با رعایت و مداخله مؤثر 
پروتکل ها و پرهیز از آموزه هایی که داشــتیم یعنی پرهیز از تجمعات و 
دورهمی های خانوادگی، زدن ماسک و رعایت پروتکل ها و تهویه مناسب 
می توانیم جلو خیز شدید بیماری را بگیریم. رییسی گفت: به استان های 
هرمزگان، خوزستان، یزد، استان های شمالی گیلان، مازندران و گلستان 
آذربایجان غربی و لرستان هشدار می دهیم که باید به دقت مراقب و مواظب 
باشیم. هفته گذشته فقط در دو استان شهر نارنجی داشتیم؛ به طوری که 
در گیلان سه شهر و در مازندران ۱۵ شهر نارنجی بود، اما اکنون پراکندگی 
این ۳۶ شــهر نارنجی در شــهرهای مختلفی اعم از آذربایجان شرقی، 
اصفهان، خراسان شمالی، سمنان، کرمانشاه، گیلان، مازندران، گلستان، 
هرمزگان، همدان، یزد و... نشــان می دهد برخی شــهرایی که در این 

استان ها زرد بودند تغییر رنگ داده اند.

ایسنا: رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور، آخرین 
وضعیت اصلاح و استانداردسازی سیستم های گرمایشی ناایمن مدارس 
را تشریح کرد و از بسته شدن پرونده سیستم گرمایشی ناایمن مدارس 
تا پایان سال آینده خبر داد. مهراله رخشــانی درباره فرصت تعطیلات 
کرونایی مدارس برای ساخت و ســاز فضاهای آموزشی توضیح داد و در 
این باره اظهار کرد: اینکه کلاس های درسی عاری از دانش آموز بود برای 
ما فرصت ویژه ای به وجود آورد تا همکارانمان بتوانند تعمیرات مدارس 
و اصلاح سیستم های گرمایشی و سرمایشی را در دستورکار قرار دهند. 
وی افزود: مدیریت کردیم و کار پیش رفت، اما به طور کلی محدودیت ها 
و پروتکل ها به اجرای مدارس نوساز آسیب زد؛ گاهی اجازه حمل مصالح 
و حضور چند کارگر در یک محل و غیره برای ســاخت و سازهای جدید 
داده نمی شد. اما در مدارس موجود، انجام تعمیرات و ساخت یا بازسازی 
سرویس های بهداشتی و آبخوری، استانداردسازی سیستم های گرمایشی 
و مناسب سازی فضای آموزشی ویژه معلولان انجام شد. رئیس سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشــور بیان کرد: سال ۹۹ برای اولین 
بار ردیف اعتباری ویژه ای تحت عنوان احداث ســرویس های بهداشتی 
در مدارس فاقد سرویس در بودجه ایجاد و ۷۰ میلیارد تومان به این امر 

تخصیص یافت.

باشگاه خبرنگاران جوان: سرهنگ سعید راستی رئیس مرکز عملیات 
پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ درباره بازداشت اعضای باندی معروف 
که امنیت عمومی جامعه برهم زدند، اظهار کرد: اعضای این باند تعدادی 
جوان هستند که گروهی به نام »سریع و خشن« را راه اندازی کردند و برابر 
مستندات موجود در بزرگراه ها و معابر عمومی که مردم در حال تردد بودند 
سوژه خود را انتخاب می کردند. رئیس مرکز عملیات پلیس امنیت عمومی 
تهران بزرگ بیان کرد: متهمان با خودرو های خود به صورت آینه به آینه 
به خودرو های هدف )سوژه( می زدند که این کار منجر به آسیب رسیدن 
به خودرو های شهروندان یا واژگونی آن ها می شد. سرهنگ راستی گفت: 
متهمان این پرونده ضمن تقویت غیرقانونی سیستم خودرو های خود از 
جمله سیستم موتور و صدا، با استفاده از تجهیزات حرفه ای از اقدامات خود 
فیلم برداری کرده و تصاویر مذکور را در فضای مجازی منتشر می کردند. 
وی با اشــاره به اینکه متهمان در مواردی خودرو های راهور را نیز سوژه 
خود قرار می دادند، اضافه کرد: برخی از افراد این گروه، حین رانندگی، 
مواد روانگردان اســتفاده کرده و در وضعیت عادی نبودند. رئیس مرکز 
عملیات پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ خاطرنشان کرد: تاکنون پنج 
نفر از اعضای این باند بازداشت شده اند و در این رابطه پرونده ای در مرجع 

قضائی تشکیل شده است.

عکس خبر 

جوانان آذربایجانی اوقات فراغت خود 
را بدون رعایت فاصله گذاری اجتماعی، 
به تیوپ سواری در پیست اسکی مرند 
می گذرانند. 
سیدکاظم یوسفی/ ایرنا

کرونا در کمین تفریحات زمستانی


